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Termín Název akce Po�adatel
Únor 

10. 2. Folklorní tane�ní 3 + beseda u cimbálu Folklorní studio Buchlovice + 
D�cka z Buchlovic 

17. 2. Fašanková obch�zka Folklorní studio Buchlovice
18.  2. D�tský karneval  Buchlovjánek 

Školní ples Sdružení rodi��
Rikitan�v memoriál Junák Buchlovice aj. 

B�ezen
17. 3. Den vína Folklorní studio Buchlovice 

Sb�r starého papíru Junák Buchlovice 
17. 3. Maškarní ples (U páva) TJ Buchlovice 

Duben
7.-9. 4. Velikonoce na zámku Památková správa Buchlovice 

9. 4. �ervené pond�lí Památková správa Buchlovice + 
Folklorní agentura Buchlov 

9. 4. Malování kraslic na Buchlov� Galerie Š
Pálení �arod�jnic Sdružení rodi��

Kv�ten
8. 5. Den armády �R na Buchlov� Zbrojnice U And�lky 

13. 5. Vystoupení ke Dni matek a rodiny D�cka z Buchlovic, 
Buchlovjánek aj. 

18.-19. 5. Vazby kv�tin v interiérech Buchlova Památková správa Buchlovice 
19. 5. Sympozium keramik� na Buchlov� Galerie Š 
27. 5. Kosecké písn� – zámecký park Folklorní studio Buchlovice 

Cesta pohádkovým lesem Sdružení rodi��
D�tská kuli�kiáda Sdružení rodi��
Svojsík�v závod Junák Buchlovice aj. 

�erven
1. 6. Koncert Vl. Mišíka v amfiteátru Vichr production 

1.6.-30.9. Na po�átku byla hlína (vývoj keramiky) 
Slovácko o�ima Fr. Horenského 
Balkónové a kbelíkové kv�tiny 
Šlechtitel fuchsií K. Strümber vystavuje 
(vše ve výstavních prostorách zámku) 

Slovácké muzeum Uherské 
Hradišt� + Památková správa 
Buchlovice 

1.6.-30.9. Výstava fuchsií a prezentace �innosti 
záchranné stanice voln� žijících živo�ich�
(areál zahradnictví a záchr. stanice) 

Památková správa Buchlovice + 
�SOP Buchlovice 

2. 6. D�tský den (Buchlov, Barborka) Galerie Š 
2. 6. Prohlídky se strašidly na Buchlov� Památková správa Buchlovice
3. 6. Pou� na Barborce Katolická farnost + Dechová 

hudba Buchlovjané aj. Nad Kazatelnou  (foto: Bořek Žižlavský)

Kulturní kalendář na rok 2007 
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Z vystoupení mužské složky Folklórního studia Buchlovice na vánočním jarmarku.

3. 6. D�tský den + divadelní p�edstavení
v amfiteátru 

Vichr production 

9. 6. Folklorní zahradní slavnost na Buchlov�
+ Zahradní slavnost „Št�py“ v parku 

Folklorní studio Buchlovice + 
D�cka z Buchlovic 

9. 6. Oblastní výstava loveckých ps� v parku �MS Uherské Hradišt�
15. 6. Koncert No name v amfiteátru Vichr production 

16.-23. 6. �ezbá�ské sympozium na Buchlov� Galerie Š 
19. 6. Koncert Divokej Bill – amfiteátr Vichr production 

Závody kolob�žek Buchlovjánek 
D�tský petanque Sdružení rodi��
D�tský den pro ZŠ Buchlovice Junák Buchlovice 
Den d�tí a Den d�tí pro postižené d�ti Lázn� Leopoldov, Smra�avka
Týden Slováckého divadla na Buchlov� Památková správa Buchlovice + 

Slovácké divadlo UH 
�ervenec

Tane�ní ve�er na nám�stí TJ Buchlovice 
5.-8. 7. R�že na zámku – výzdoba interiér� aj. Památková správa Buchlovice 

6. 7. Koncert dechové hudby Dechová hudba Buchlovjané 
13. 7. Koncert Gaia mesiah v amfiteátru Vichr production 
14. 7. Ková�ské slavnosti na Buchlov� Galerie Š 

19.-21. 7. No�ní prohlídky na Buchlov� Památková správa Buchlovice 
28. 7. Festival �esneku Památková správa Buchlovice + 

Folklorní agentura Buchlov 
Divadelní léto na Buchlov� Slovácké divadlo 
Diskotéky, Reflexy originál, Ve víru 
tance s živou hudbou 

Lázn� Leopoldov, Smra�avka

Srpen
3. 8. Koncert Peha v amfiteátru Vichr production 
4. 8. Irský ve�er na Buchlov� Galerie Š

17. 8. Koncert T�i sestry v amfiteátru Vichr production 
18.-19. 8. Výstava historických kostým� na 

Buchlov�
Památková správa Buchlovice 

19. 8. Pou� na Barborce Katolická farnost + Dechová 
hudba Buchlovjané aj. 

24. 8. Koncert Dan Bárta+JAR v amfiteátru Vichr production 
Chata�ský bál s velkou tombolou Lázn� Leopoldov, Smra�avka

Zá�í
8.-9. 9. Podzimní vazby kv�tin na Buchlov� Památková správa Buchlovice 

30. 9. Zpívání o vín� Folklorní studio Buchlovice 
Slovácká zabija�ka s koštem bur�áku Lázn� Leopoldov, Smra�avka

�íjen
Drakiáda Buchlovjánek 

Mezinárodní festival hudebních nástroj�
lidových muzik, zámecký sklep 

Klub kultury Uherské Hradišt�

Listopad
17. 11. Myslivecké halali + zv��inové hody na 

Buchlov�
Galerie Š 

Hody s právem Hodová chasa + Dechová hudba 
Buchlovjané + hasi�i

Maminec – výroba adventní výzdoby Buchlovjánek 
Haloweenská diskotéka Sdružení rodi��

Prosinec
2. 12. Veselý mikulášský jarmark Folklorní studio Buchlovice 

19. 12. Výstava betlém� + Domácí št�pánská 
zabija�ka na Buchlov�

Galerie Š 

23. 12. Váno�ní koncert na zámku Folklorní studio Buchlovice + 
D�cka z Buchlovic 

25. 12. Kostelní cyklus, Spytihn�v, Zlechov, 
Buchlovice 

Folklorní studio Buchlovice 

Váno�ní vystoupení v domov� d�chodc� Folklorní studio Buchlovice + 
D�cka z Buchlovic 

Mikulášská besídka pro d�ti Buchlovjánek 
Váno�ní dílny Sdružení rodi��
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Informace městyse Buchlovice

V příznivých dnech měsíce ledna začali provádět zaměstnanci Služeb městyse Buchlovice čistění 
prostor kolem silnice na Smraďavku (až ke Kamennému křiži) od náletových dřevin. O drcení větsí se 
postarala firma pan Máčaly.  (foto: bž)

Lednové vichry se podepsaly i na našich lesích. byla poškozena i stará kaštanová alej na Smraďavce, 
která pomalu dožívá, stejně jako alej k zámečku. V nejbližší době proběhne odborná prohlídka stavu 
obou alejí, na jejímž základě se rozodně, zda bude nutné prokácení či vykácení strmů s následným vysa-
zením aleje nové, spíše Lipové. 

 

(foto: bž)

Při odklízení sněhu z úzkých prostor a chodníků vydatně pomáhá univerzální zařízení Stiga. Pro letoš-
ní zimní sezónu bylo nově doplněno kabinkou, která chrání řidiče před nepohodou. Na fotografii stroj
právě obsluhuje pan Ivan Bečák.  (foto: bž)
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FOLKLORNÍ VYSTOUPENÍ DĚTÍ
MATEŘSKÉ ŠKOLY V DOMOVĚ DŮCHODCŮ

ZE SLAVNOSTI SV.LUCKY - PERCHTY DĚTÍ
MATEŘSKÉ ŠKOLY

MIKULÁŠSKÁ BESÍDKA MATEŘSKÉ ŠKOLY
V DOMOVĚ DŮCHODCŮ
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Výlet do technického muzea Pověsti z okolí Buchlovic
V sobotu 9.12.2006 jsme s turistickým kroužkem školní družiny vyrazili na plánovaný výlet do Tech-

nického muzea v Brně. Viděli jsme tam: starodávné automobily, starodávné motorky, katapultovací 
sedadla, hodinové strojky a ještě mnoho dalších věcí. Pan průvodce nám ukázal některé vodní i parní 
stroje v pohybu. Pak jsme šli do technické herny. Byl tam např. model černé díry, mohli jsme si tam 
vyzkoušet různé pokusy – psaní přes zrcadlo a různé optické klamy. Dále jsme viděli trojrozměrné obrazy 
a fotky betlémů. Když jsme si to všechno poprohlíželi pokračoval náš výlet návštěvou Zemského muzea a 
tam jsme navštívili Dětské muzeum Nejdříve jsme se dívali na hračky pro nevidomé např. pexeso, šachy 
a domino. Potom jsme si mohli vyzkoušet mnoho druhů hlavolamů, vodit loutky a bylo tu i pár hudeb-
ních nástrojů. V pohybových hrách byli: chůdy, houpačky, kriket a jiné zajímavé hry. Výlet jsme zakončili 
vánočními trhy. Cesta zpátky proběhla v klidu a všem se to líbilo David Hofman   4.B

V rámci celoroční hry „ Cesta na ostrov čtenářů“ plnili žáci 4. B jeden z úkolů na téma – Pověsti 
z okolí Buchlovic. Tento úkol je posunul o další krůček na cestě k ostrovu. Žáci se úkolu velmi dobře 
zhostili, což můžete ostatně posoudit sami. 

 

Mgr. Lucie Přikrylová

Čertovy námluvy
O Buchlově kameni se traduje stará lidová 
pověst. Vypráví o mlynáři ze mlýna na kraji 
Stupavy. Jeho dceru si chtěl vzít za ženu čert. 
Čert pravidelně večer za mlynářem chodíval a 
naléhal na něj. Mlynář se ho chtěl zbavit, proto 
mu jednou pověděl: „ Dceru Ti dám, ale musíš 
splnit podmínku. Přineseš-li mně tak veliký 
balvan, jako je můj mlýn, dám Ti ji. Musíš však 
být s prací hotov dříve, než zakokrhá první 
ranní kohout.“ Čert zavýskal radostí, ale než 
se vydal úkol plnit, zardousil všechny kohouty 
v okolí. Mlynářka to zpozorovala, proto jejich 
kohouta před čertem ukryla. Se setměním se 
dal čert do práce. S prvními ranními červánky 
jej bylo vidět letět s obrovským kamenem na 
zádech. Když byl čert na dohled, vypustila 
mlynářka kohouta a ten radostně zakokrhal. 
Čert kámen pustil a ten s obrovským rachotem 
dosedl na vrchol blízkého kopce. Pekelník se 
od té doby ve mlýně už nikdy neukázal.
 Jan Netopil, 4. B

Pověst o lípě neviny
 
Zbrojnoš hradního pána Vlček byl odsouzen 
loveckým právem za pytlačení k trestu smrti. 
Vlček se bránil a tvrdil, že je nevinný a že svou 
nevinu dokáže. Chtěl zasadit lípu obráceně 
kořeny vzhůru a korunou do země. Když 
tento obráceně zasazený stromek  poroste, 
dokáže jeho nevinu. Páni lovci souhlasili 
a nechali ho stromek zasadit. Stromek se 
na jaře zazelenal,  a tak ho propustili na 
svobodu. Lipka mu zachránila život a roste 
na Buchtově už víc jak tři sta let.
 Klára Kapounková, 4. B
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Kompostárna OTR, s.r.o.
v Buchlovicích na  Křížných cestách

Nápojové kartóny jako použitelný odpad

Zařízení na využívání odpadů - Kompostár-
nu v  Buchlovicích provozuje společnost ve 
vlastnictví obcí a měst - OTR, s.r.o od roku 
1997 ve zkušebním provozu.  Kompostár-
na nahradila v roce 1997 ukládání odpadů 
do nevyhovující skládky. Biologické odpady 
zhodnocuje na využitelný kompost.  Během 
zkušebního provozu byla provázena problé-
my se zápachem. Od roku 2004 vstoupila 
do svého třetího roku řádného provozu a 
po vypuštění problematických zapáchajících  
odpadů je zcela bez provozních závad.

Kompostárna dnes vyrábí dva druhy kom-
postu. Rekultivační kompost je vhodný na 
úpravy terénu u nových staveb nebo pro výsad-
by trávníků. Dále kompost prvotřídní kvality, 
pro který jsou  vstupními surovinami pouze 
rostlinné zbytky, tráva, listí, větve stromů 
a velmi čistě dřevní zbytky. Ten je vhodný 
pro jakékoli zahradní a zemědělské využití a 
jako vynikající výsadbový substrát  například 
pod vinice. Má podstatně lepší vlastnosti než 
komerčně vyráběné substráty založené výhrad-
ně na míchání rašeliny z dovozu.

Po založení kompostu prochází suroviny fer-
mentační fází, při které dochází k vysokému 
nárůstu teplot až kolem 65°C. Při těchto tep-
lotách fermentuje kompost po dobu několika 
týdnů a jsou zcela zničena veškerá semínka 
rajčat, plevelů atd. Kompost je také zcela hygie-
nizován a zbaven mikrobiálních rizik.

Kompostárna v Buchlovicích přijímá biolo-
gické odpady z domácností v pracovní dny od 
6.00 do 16.00 hodin. Můžete zde odevzdat větve 
stromů,  trávu, seno, listí, stavební dřevo, pili-
ny, hobliny znehodnocenou zeleninu, ovoce atd.  
Biologicky rozložitelné odpady můžete odevzdá-
vat  zdarma  až do množství velikosti přívěsného 
vozíku  za osobním automobilem.  Je však nutné 
prokázat  bydliště v obci  občanským průkazem. 
Kromě těchto odpadů je možné odevzdávat za 
úplatu stavební odpady z drobných stavebních 
prací, větší množství po konzultaci. 

Podrobnosti vám sdělí vedoucí kompostárny 
pan Igor Stránský na telefonu 572 595 058.

Na Křížných cestách připravujeme ve spo-
lupráci s Mikroregionem Buchlov otevření 
sběrového dvora, kde bude možné odevzdávat 
tříděné plasty, papíry, sklo a kovy. Zvláště 
zajímavá bude možnost odevzdání velkoob-
jemového odpadu – starého nábytku, textilu, 
pneumatik, koberců, matrací atd. Otevření 
sběrového dvora bude oznámeno včetně rozší-
řené provozní doby v tisku.

Vytříděním odpadů  můžete přispět i vy  ke 
snížení obrovské hromady odpadů valící se do 
skládek.

Všechny vytříděné odpady, které k nám ode-
vzdáte, se vracejí zpět k využití jako komposty 
nebo stavební recykláty. Přijďte se podívat. 

 
 Ing. Miloslav Maňásek, ředitel OTR, s.r.o.

Zaměstnanci Úřadu městyse Buchlovic zaznamenali v poslední době více stížností obyvatel na 
volně pobíhající psy po ulicích. Tito zde nemají zásadně co pohledávat. Vedle možného ohrožování 
občanů znečišťují veřejná prostranství, ale i soukromé prostory. Navíc odchyt psů vycvičenými pra-
covníky a umístění do psích útulků nejsou levnou záležitostí, které by šly z rozpočtu městyse. 

Apelujeme na všechny majitele psů v Buchlovicích, aby si své čtyřnohé přátele pohlídali a dobře 
zabezpečili proti útěku. 

 Úřad městyse Buchlovice

Problém s volně pobíhajícími psy

V loňském dubnovém čísle Buchlovského zpravodaje jsem v článku Ach ty odpady poukazoval na 
chybějící kontejnery určené pro sběr kartónových obalů. Zajímal jsem se dál o tuto problematiku a 
získal jsem nové ověřené informace, jak s tímto odpadem nakládat.

Použité kartónové obaly je možné dávat do kontejneru na plastový odpad. Tyto kontejnery se opatří 
nálepkou – nápojové kartóny.

Sběrné suroviny vydají tuto nálepku na požádání. Proto není třeba, aby obec pořizovala speciální 
kontejnery.

Zásadní informace: Nápojové kartóny jsou využitelný odpad.
Podnik Sběrné suroviny, který veškerý použitelný odpad od obcí odebírá a vykupuje – sklo, plasty, 

papír a také kartóny, musí jednotlivé odpady vytřídit na třídícím pásu tak, aby odpad neobsahoval jiný 
druh odpadu. Plasty nesmí obsahovat papír a také ne kartóny. Na třídícím pásu tak dojde k oddělení 
kartónů od plastů. 

Dávejme odpad, který jde druhotně zpracovat do kontejnerů a ne do popelnic. Odlehčíme tak sklád-
kám komunálního odpadu.

Jen tak pro zajímavost – víte, kolik komunálního odpadu se z Buchlovic sběrnými vozy z popelnic 
vyveze za rok? Je to přibližně mezi 1200m2 až 1800m3. Tak proč vytříděním kartónů toto množství 
nesnížit třeba jen o 200m3? Všechno vychází a záleží na ochotě občanů, jak jsou ochotni něco udělat 
pro čistější životní prostředí okolo nás. Jestli jsou ochotni věnovat čas na roztřídění odpadů a nebo pro 
pohodlnost nahází všechno do popelnic.

 Václav Rajskup



12 13

Časné jarní ošetření ovocných stromů
Broskvoně

kadeřavost broskvoní
Stromy začínáme ošetřovat proti chorobě 

hned po oteplení, jakmile zpozorujeme i jen 
náznak zvětšení pupenů. Ošetřujeme měďnatý-
mi přípravky Kuprikolem 0,6% nebo Champio-
nem 0,6%, může se použít také sirnatý přípravek 
Sulka 4%. Při deštivém jaru pro případné další 
ošetř. použijeme jen organické fungicidy např. 
Dithan 0,3%, Novozir 0,3%, Syllit 0,15% aj.

Kadeřavost je choroba, která při neošetření 
stromu dokáže broskvoň zlikvidovat.

Švestky 
puchrovitost švestek

Nejcitlivější k této chorobě je švestka domácí a 
také jug. odrůdy typu Čačanská. Ošetřujeme pre-
ventivně na začátku rašení pupenů Kuprikolem 
0,6% nebo Championem 0,6%.

Jádroviny – jabloně a hrušně
Časné jarní ošetření proti přezimujícím škůd-

cům Oleoekolem 1%. Děláme také zásah proti 
strupovitosti např. Rubiganem 0,45%, Ditha-
nem 0,2%, Novozirem 0,3%, Syllitem 0,1%, Dis-
cusem 0,2% Topasem 0,15% aj.

Nesmíme míchat přípravek Oleoekol s pří-

pravky proti strupovitosti. Každým přípravkem  
ošetřujeme samostatně.

Rybíz – vlnovník rybízový
Škůdce vytváří kulovitě zduřené pupeny na čer-

ných odrůdách rybízů. Uvnitř pupenů žijí 0,2mm 
dlouzí roztoči. Ošetřujeme Omite 0,2% nebo Thi-
odanem 0,15%, těsně před květem rybízu.

Angrešt – hnědé padlí
Proti této chorobě ošetřujeme již před květem. 

Používáme přípravky Karatan 0,05% nebo Rubi-
gan 0,03% případně Biolem 4%. Jako preven-
ce se doporučuje ostříhat v předjaří zahnědlé a 
pokroucené konce větviček.

Pozor na množství a 
koncentrace:

Je-li uváděno v návodu na použití přípravku 
množství v kilogramech nebo litrech na hektar, 
je koncentrace následující:

kg nebo litr na ha koncentrace:
5,0 0,5%
1,0 0,1%
0,5 0,05%
0,1 0,01%
0,075 0,0075%
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Orientace v jednotkách:
1 hektar = 10.000 m2 = 100 arů  1 ar = 100 m2

1 litr = 1.000 mililitrů na 1 ar připadá 10 mililitrů účinné látky
1 kilogram = 1.000 gramů na 1 ar připadá 10 gramů účinné látky

Orientace při použití práškovitých prostředků:
Nádoba  Přípravek a orientační množství
kávová lžička zarovnaná Sulikol – 2 gramy, Kuprikol 2,5 – 3 gramy, Pyrosulfit – 4 gramy
kávová lžička vrchovatá  Sulikol – 4 gramy, Kuprikol – 6,5 – 7 gramů, Parosulfit – 10 gramů
polévková lžíce zarovnaná Sulikol – 7 gramů, Kuprikol – 8 gramů
polévková lžíce vrchovatá Sulikol – 18 gramů, Kuprikol – 20 gramů
kávová lžička zarovnaná POLYVERSUM – 1 gram

 Za ČZS Václav Rajskup
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Nové typy jabloní
Při všeobecném rozvoji, pokroku a hledání 

nových řešení ani ovocnářství nezůstává stranou. 
Šlechtitelé zdokonalují známé odrůdy, nabízejí 
nové, vzdornější chorobám a škůdcům, láka-
vých barev a chutí. Zajímavou novinkou, která u 
zahrádkářů budí pozornost, je zcela nový typ jab-
loní zvaný BALERÍNY, česky tanečnice. Označu-
jí se také jako SLOUPCOVÉ nebo SLOUPCOVI-
TÉ (podle autorů). Jde o odrůdy slabého vzrůstu, 
genetickým založením zákrsky, mající jednu osu 
(terminál) s krátkým plodonosným obrostem. 
Netvoří kosterní větve, růst je kompaktní, cha-
rakterem podobný spur typům. Přirozeně zakrslý 
růst a malé rozměry stromků je předurčují pro 
zahrádky nebo pěstování v nádobách.

Historie původu této formy sahá do 40. až 
60. let minulého století (autoři se neshodují), 
do země javorového listu. Ve svém sadu ji nale-
zl ovocnář jménem VIJCIK, polský emigrant, 
jako hříčku přírody na stromu odrůdy Mclnto-
sh. Tím vešel do dějin světového ovocnářství. 
Nalezená dědičná odchylka (mutace) se ukázala 
jako trvalá (po naštěpování se nevrací k původní 
odrůdě) a byla pojmenována po objeviteli Mcln-
tosh VIJCIK. Sloupcový charakter růstu je domi-
nantní a dobře se přenáší na další pokolení. To 
byl pouze začátek hvězdné kariéry. Problém byl 
v tom, že plody nové odrůdy (mutace) neuspo-
kojovaly chutí ani vzhledem. Nechybělo mnoho, 
aby upadla v zapomenutí. Štěstím bylo, že si 
informace o ní povšimli známí šlechtitelé v East 
Mallingu v Anglii a zařadili ji do programu kříže-
ní. Rodičovským partnerem pro křížení byla zvo-
lena v prvním kole – jak jinak – světová odrůda 
číslo jedna Golden Delicious. Následovaly i další 
odrůdy včetně okrasných jabloní. Po 15 letech 
šlechtitelského úsilí v roce 1989 byly veřejnosti 
představeny první hybridní odrůdy se sloupovým 
charakterem růstu, komerčně (obchodně) vyu-
žitelné. Vůbec mezi prvními byla pojmenována 
odrůda BALLERINA, po níž se celá série odrůd 
nového typu začala označovat jako BALERÍ-
NY. Všechny nové odrůdy byly právně chráněny. 
Majitelem licenčních práv byla firma BALLE-
RINA TREES CAMBRIDGE. V našem regionu 
zakoupila v roce 1991 licenční práva na pěsto-

vání balerin firma J. Starkl z Rakouska a v roce
1997 je začala prodávat na Slovensku a následně 
i v České republice. Byly to odrůdy pojmenova-
né podle tanců: Polka, Waltz, Bolero, Maypole 
(česky májka).

V té době již Mclntosh VIJCIK měly ve svých 
programech křížení další výzkumné a šlechtitel-
ské stanice. Po prvních sloupovitých odrůdách 
jabloní přichází do prodeje další a další. Šlech-
těním těchto forem se zabývají snad všechna 
významnější šlechtitelská pracoviště na světě.

Z českých šlechtitelských kuchyní 
pochází následující odrůdy:

VŠÚO Holovousy:
- KORDONA (Mclntosh x Florina) 
 rezistent, PIDI (Briemac x Prima),
- JAMES GRIEVA SUPER KOMPAKT
 (radiomutant)
- HLS – 13 (Mclntosh Vijcik x Selena),
 HLS – 313

ÚEB AV Střížovice:
Začal baleríny křížit v roce 1992 a školka Fytos 

Plzeň již množí jejich dvě rezistentní odrůdy 
sloupovitého růstu:
- SONET (Topas x Bolero)
- RONDO - červené

Ze zahraničních sloupových 
jabloní jsou nabízeny:

- Trajan POLKA 
 (Mclntosh Vijcik x Golden Delicious),
- Telamon WALTZ 
 (Mclntosh Vijcik x Golden Delicious),
- Tuscan BOLERO 
 (Mclntosh Vijcik x Malling Greemsleeves),
- MAYPOLE 
 (Mclntosh Vijcik x Malus Baskatong) - okras.
- Obelisk FLAMENCO 
 (A 1583 x Mclntosh Vijcik),
- CHARLOTTE 
 (Mclntosh Vijcik x Malling Greensleeves),
- GOLDEN SENTINEL, RHAPSODIE, 
 PRESIDENT a další.

Kvalita plodů balerín nedosahuje parame-
trů špičkových tržních odrůd, ale neustále se 
křížením zlepšuje. Stejně tomu bylo u prvních 
rezistentních odrůd jabloní. Semenáče kříženců 
balerín se vyznačují velkou různorodostí v cha-
rakteru růstu, habitu (pokud jsou ponechány 
přirozenému růstu bez tvarování), vlastnostech 
plodů a dalších znacích. Proto před uvedením 
nových odrůd do praxe vyžadují delší období 
pozorování. Řez a tvarování vyžadují sloupové 
jabloně jen minimální. Pokud na jedinci vyroste 
více kmínků, necháváme jen jeden s nejvhodněj-
ším postavením, ostatní odstraníme. U silněji 
rostoucích (Kordona) je možno zaštípnout ter-
minál. U většiny však jsou roční přírůstky malé 
(kde potom brát rouby?). Aby kmínek byl rovný, 
vyvazuje se k opoře. Ve školkách se používají 
bambusové hůlky. Sloupové jabloně vysazujeme  
v řadě 0,5 až 1 m od sebe (1 m na semenáčích). 
Pokud si sami štěpujeme, volíme podnože buj-
nější (M-26, MM-106 i semenáč), kvůli podpoře 
růstu. Výjimkou je Kordona, které vyhovuje M-9. 
Otestovat si baleríny je možno i naroubováním 
do korun stávajících klasických odrůd jabloní. 
Úroda z jednoho stromku se nepočítá na kilo-

gramy, spíše na kusy. Sloupové jabloně mají ten-
denci přeplozovat (zvláště na M-9), a další rok 
odpočívají (alternují). Proto je žádoucí včasná 
probírka plodů. Plody jsou pak dobře osvětlené, 
vybarvené a vyrovnané, jejich množství dociluje-
me počtem stromků.

Sloupové jabloně nejsou pouze zahrádkářkou 
záležitostí či dekorativním prvkem. Jako per-
spektivní je hodnotí i tržní ovocnáři, zejména pro 
malé nároky na řez, snadné ošetřování a vysoké 
sklizně z jednotky plochy. Od účastníků studij-
ních zahraničních cest slyšíme nedšené dojmy 
z produkčních sadů sloupových jabloní v Itálii, 
USA i Rusku.

Kříženci Mclntosh Vijcik s botanickými jabloně-
mi obohacují paletu okrasných jabloní. I ty už jsou 
okrasnými školkami nabízeny. Jabloně ale nejsou 
jediným ovocným druhem se sloupovitým či zakrs-
lým typem růstu. Ve výzkumných pracovištích jsou 
k vidění geneticky zakrslé hrušně, broskvoně, nek-
tarinky, meruňky či třešně. Objevují se i v katalo-
zích předních školkařských firem. Nasnadě je staré
české úsloví: „Co je malé, to je pěkné.“

 Ing. Ladislav Zahradník
 

Ú

R ČZS Jindřichův Hradec

Kvetoucí jabloně pod Buchlovem.



16 17

Finanční úřad v Uherském Hradišti oznamuje, že v letošním roce budou jeho pověření 
zaměstnanci vybírat přiznání k dani z příjmů fyzických osob nově i na vybraných obecních 
úřadech, mimo jiné i na Úřadě městysu Buchlovice. Daňové přiznání můžete odevzdat v ob-
dobí od 5. do 23. března, vždy v pondělí od 8.00 do 15.00 hodin a ve středu od 10.00 do 
16.30 hodin. Zaměstnanci finančního úřadu budou zároveň poskytovat základní informace 
k vyplnění daňových přiznání, přebírat daňová přiznání a provádět případnou kontrolu jejich 
formální správnosti. Zaměstnanci finančního úřadu nebudou přijímat platby daní v hotovosti, 
neboť platbu lze uskutečnit v hotovosti formou daňové složenky (bez poplatku), které jsou 
k dispozici na všech pobočkách České pošty.

O Z N Á M E N Í

V sobotu 6. ledna 2007 se v Buchlovicích konala, jako všude na okolí, Tříkrálová sbírka, 
která je organizována Charitou Uherské Hradiště spolu s dobrovolníky z řad dospělých 
občanů při farním společenství kostela sv. Martina a dětí naší farnosti, v neposlední řadě 
jsou zúčastněni také pracovníci Úřadu městyse Buchlovice. V letošním roce se sbírky aktivně 
zúčastnilo 10 skupinek koledníků se svými vedoucími a výsledek je potěšující – bylo vybráno 
cca o 5 tisíc Kč více než v úspěšném roce minulém. Celkem tedy bylo odevzdáno 58.940.-Kč. 
Výsledky sbírky byly zveřejněny ve zprávách úřadu městyse dne 8. ledna 2007 a Rada městyse 
byla s průběhem sbírky seznámena na svém zasedání dne 10. ledna 2007.

Tříkrálová sbírka v Buchlovicích
Rok 1888

Rok 1888 je dalším rokem v buchlovické hasič-
ské historii, ze kterého do dochoval pouze jeden 
dokument - zápis z výroční valné schůze.

Výroční valná schůze se v roce 1888 konala 31. 
prosince. Schůzi za dostatečného počtu přítom-
ných členů zahájil velitel Bedřich Böhm, který ve 
svém následném proslovu vyzval přítomné členy 
k vytrvalosti a svornosti.

Po proslovu velitele byly přečteny účty za rok 
1888, k nimž nebyly z řad členstva žádné námit-
ky. Jenom pokladník František Strýček se přítom-
ným omluvil za to, že opomněl do účtů zanést 5 
zl, které sbor obdržel od pana správce R. Foltyna. 
Pan Strýček však dále slíbil, že jmenovaná suma 
bude nanesena do příjmů za rok 1889.

Následovala volba revizorů účtů, kterými byli zvo-
leni pánové František Rosenberg a Antonín Daňhel.

Dalším bodem programu schůze byla volba výbo-
ru. Aklamací byl zvolen výbor z předešlého roku.

Posledním bodem programu byly volné návr-
hy. Nejprve vystoupil František Rosenberg, který 
navrhl, aby obětaví a pilní členové byli odměněni. 
Jaké stanovisko k jeho návrhu přítomní zaujali, 
není známo. Jako druhý vystoupil Arnošt Gerža, 

který navrhl, aby sbor co nejdříve podal na obci 
žádost o výstavbu hasičského skladiště. Jednání-
mi s buchlovickou obcí byli pověřeni pánové Jan 
Hrabal a Arnošt Gerža.

Rok 1889
V roce 1889 se valná hromada konala 31. 

prosince. Jednání schůze se vedle členů sboru 
zúčastnil představený obce pan Antonín Madě-
ra. Valnou hromadu zahájil velitel sboru Bed-
řich Böhm, který ve svém následném projevu 
poděkoval členům za „konanou poslušnost“ 
v minulém roce a vybídl je k bratrské svornosti 
a vytrvalosti.

Po proslovu velitele následovalo přečtení účtů, 
které valné hromadě předložil pokladník František 
Strýček. Po přečtení byly účty předány revizorům. 

Dalším bodem programu byla volba revizorů 
účtů, kterými byli aklamací zvolení pánové Jan 
Hrabal a Valerián Dobiáš.

Valná hromada pokračovala volbou výboru. 
Aklamací byl opět zvolen výbor z předešlého roku.

Předposledním bodem jednání valné hromady 
bylo přijetí nového člena Matěje Šimka, který byl 
do sboru jednohlasně přijat, neboť nikdo proti 
němu „neměl žádné vady“.

Kronika buchlovického hasičského sboru

Faktura z roku 1889.
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Faktura z roku 1891.

Na závěr přišly na řadu volné návrhy. V rámci 
tohoto bodu programu vystoupil pouze pan 
Jan Rajzl, který přítomným oznámil, že již dále 
nechce ošetřovat stříkačku. Velitel Böhm na 
jeho slova reagoval tím, že vše se ponechá k dal-
šímu projednání.

Jediným dokladem o činnosti sboru v 1889 
je dopis zástupce firmy F. Smekala vdovy v Če-
chách ze dne 15. března 1889. Z dopisu je 
zřejmé, že obchodní spolupráce buchlovické-
ho sboru se Smekalových firmou pokračovala i 
v 80. letech 19. století. V úvodu dopisu zástupce 
firmy potvrzuje buchlovickému sboru přijetí 
obnosu 100 zlatých. Z další části je zřejmé, že 
se buchlovický sbor chystal u firmy nakoupit
další materiál, možná dokonce stříkačku, neboť 
zástupce firmy podotýká, že na „vaše přání 
zasíláme pod křížovou obálkou ceník výrob-
ků závodu našeho ku volnému nahlédnutí a 
upotřebení“ a dodává, že v ceníku jsou různé 
druhy stříkaček a hydrofonů i s udáním ceny a 
výkonnosti. Zástupce Smékalových firmy dále 
připomíná, že výrobky firmy se těší nejlepší 
pověsti a ceny jednotlivých strojů jsou v porov-
nání s jinými konkurenčními firmami nízké a že 
firma za stroje ručí po dobu pěti let. Na závěr 
pak dodává: „V případě, že byste sobě přáli úst-
ního jednání, vyslali bychom k vám na náklad 
náš zástupce našeho, který by Vám stroj potře-
bám místním vyhovující odporučil, po případě 
koupi uzavřel. Kdyby jste se však o výkonnosti 
a stavbě strojů očitě přesvědčiti chtěli, tu zveme 
Vás ku návštěvě závodu našeho, kdež se Vám 
řádného vysvětlení dostane“. Krásná ukázka 
obchodních praktik z konce 19. století.

Rok 1890
   Podobně jako předcházející roky je i rok 1890 

velmi chudý na prameny. Nedochoval se žádný 
záznam o zásazích sboru u požárů ani o cviče-
ních jeho členů. Rovněž není známo, zda sbor 
zakoupil u firmy F. Smékala vdovy stříkačku nebo 
jiné zařízení, o čemž se jednalo v roce 1889.

   Dne 19. ledna 1890 se uskutečnila jediná 
zaznamenaná schůze výboru sboru, na které se 
její účastníci vrátili k otázce otevřené již na před-
cházející valné hromadě (na poslední výroční 
schůzi oznámil Jan Rajzl, že již dále nechce ošet-

řovat sborovou stříkačku). Velitel Bedřich Böhm 
Janu Rajzlovi navrhl, aby tento stříkačku opra-
voval i nadále a slíbil mu, že za každé očištění 
stříkačky po požáru obdrží ze spolkové pokladny 
1 zlatý. Na tento návrh pan Rajzl přistoupil.

   Druhým bodem jednání výborové schů-
ze byla otázka hasičských oděvů. Zbrojmis-
tr Ludvík Dorazil byl vybídnut, aby sestavil 
nový inventář oděvů a výzbroje. Dále mu byla 
určena povinnost důkladně prohlédnout oděv 
každého hasiče. Pokud při prohlídce zjistí, že 
některý z oděvů by potřeboval opravu, má vše 
potřebné zařídit. Z dochovaných účtů je zřej-
mé, že některé oděvy skutečně opravu potřebo-
valy. Sbor pořizoval také některé nové součásti 
oděvů. Dokazuje to účet na 1 zlatý za ušití kal-
hot, který sboru předložil 28. srpna 1890 krejčí 
Vincenc Zámečník.

   Z roku 1890 se dochovala objednávka dvou 
metrů širší červené stuhy na věnec, kterou pode-
psal pokladník sboru František Strýček a v níž 
prodejce pana Grigara oslovuje „Vaše blaho-
rodí“. Můžeme se jen dohadovat, k čemu sbor 
věnec s červenou stuhou potřeboval.

   Valná hromada se v roce 1890 uskutečnila 
tradičně 31. prosince. Na jejím začátku předne-
sl proslov velitel Bedřich Böhm, který členům 
poděkoval za ochotu a vybídl je k další vytrvalos-
ti. Po veliteli podal valné hromadě svou zprávu 
jednatel, po němž vystoupil s pokladní správou 
za rok 1890 pokladník. Finanční příjem sboru 
činil v roce 1890 393 zl. 37 kr., výdaje pak 319 zl. 
65 kr. Následovala volba revizorů účtů, kterými 
se stali pánové Jan Hrabal a František Rosen-
berg. Po volbě revizorů byl zvolen nový výbor 
sboru. Členy výboru byli zvoleni: Bedřich Böhm 
16 hlasy, František Strýček 16 hlasy, Ludvík 
Dorazil 15 hlasy, Jan Hrabal 14 hlasy, Arnošt 
Gerža 13 hlasy, Jan Strýček 13 hlasy a Karel 
Zelinka 13 hlasy. Ze členů výboru byli dále zvo-
leni funkcionáři. Velitelem se stal Bedřich Böhm, 
náměstkem velitele Arnošt Gerža, jednatelem a 
pokladníkem František Strýček a zbojmistrem a 
hasmistrem Ludvík Dorazil.

   Posledním bodem programu valné hromady 
byly volné návrhy. V této části schůze vystoupil 
František Strýček s návrhem, aby pan zbrojmistr 
provedl ještě jednu řádnou revizi, aby mohl být 
sestaven nový inventář.

Rok 1891
Vedle zápisu z valné hromady se z roku 1891 

dochovala jedna faktura vystavená zástupcem 
firmy F. Smekala vdovy sídlící v Čechách u Olo-
mouce (dnes Čechy pod Kosířem), jeden kore-
spondenční lístek od zástupce stejné firmy a
několik poštovních podacích lístků. 

   Stejně jako z předcházejících let ani z roku 1891 
se nezachoval žádný záznam o počtu zásahů sboru 
u požárů ani o konaných cvičeních. Nejsou známy 
ani žádné kulturní podniky sborem pořádané.

   Výše jmenovaná faktura, která byla vysta-
vena 24. února 1891, dokládá nákup několika 
technických doplňků jako např. šroubení, matek 
ke koncovým rourám a hadic v celkové hodnotě 
54 zl. 80 kr. Od této sumy zástupce Smékalových 
firmy odečetl buchlovickým hasičům sumu 6 zl. 
za 15 ks starého šroubení a dvoják, které byly 
vráceny, korespondenčním lístkem pak zástupce 
firmy potvrzuje příjem obnosu 30 zl.

   Poštovní podací lístky dokládají odeslání 
určité sumy peněz různým adresátům. Dne 9. 
března byly odeslány 4 zl. neznámému adresá-
tovi do Prahy - Karlína, 10. června pak odešel               

1 zl. 25 kr. na adresu Ilner Brno. Dne 14. září bylo 
odesláno 12 zlatých na adresu Český hasič, Kla-
tovy. v tomto případě se s největší pravděpodob-
ností jednalo předplatné známých hasičských 
novin, které v Klatovech vycházely.

   Valná hromada se v roce 1891 konala 31. 
prosince. Za přítomnosti dostatečného počtu 
členů schůzi zahájil velitel Bedřich Böhm, který 
v úvodu svého vystoupení poděkoval členům za 
obětavost v předešlém roce, dále členy vybídl 
k opětné činnosti v roce příštím. Po vystoupení 
velitele byly přečteny a předány k prozkoumání 
účty za rok 1891. Dalším bodem programu byla 
volba revizorů, kterými se stali pánové radní 
Josef Vaculík a Josef Brlovský. po volbě revizorů 
následovala volba výboru. přítomní členové se 
usnesli, že výbor zvolený na valné hromadě před 
rokem zůstane i nadále.

   Posledním bodem programu byly volné návr-
hy. V této části schůze vystoupil pan František 
Rosenberg, který navrhl, aby bylo povstáním 
a provoláním „Zdar a zdar a dík“ poděkováno 
„slavnému představenstvu obce“  za starost a 
ochotu při opravě nového hasičského skladiště.

 Vlastimil Kořínek
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Vážení čtenáři, zhruba před rokem jste mohli 
v našem zpravodaji číst vzpomínky pana Fran-
tiška Ryšky na činnost buchlovické mládežnické 
organizace Junák v poválečném období a v uvol-
něných politických poměrech na rozhraní 60. a 
70. let minulého století. Zajímavé dokumenty a 
fotografie o našich skautech poskytl před krát-
kým časem i pan Milan Nevřiva, někdejší činov-
ník této organizace.

„Po dvacetiletém násilném umlčení junácké 
organizace,“ píše se v sousedství fotografie se
spoluzakladateli skauta v Buchlovicích v roce 
1969, „se dostává mládeži opět to, po čem tak 
dlouho toužila. Její start se mohl rozjet naplno 
díky pochopení představenstva Národního výbo-
ru v Buchlovicích. U zrodu zakládané organizace 
stáli bratři František Ryška, farář Alois Honek, 
Jiří Tomešek, Cyril Lukeštík, Jaroslav Hruška a 
další. Děkujeme vám bratři za vaši práci a snahu, 
za vaši ochotu, abychom mohli navštěvovat tuto 
dobrovolnou a výběrovou organizaci – Junák.“

Vše se začíná Vánocemi v roce 1969, kdy 23. 
prosince uskutečnili junáci vánoční nadílku pro 
všechny členy oddílů. „Bylo to velké překvapení 
pro všechny chlapce i děvčata,“ píše kronikář a 
pokračuje: „Na nadílku jsme se skládali po deseti 
korunách, abychom mladým udělali radost. O 
rozdělení balíčků se starali bratři Nevřiva, Ryška 
a Lukeštík. Pohovořili jsme s chlapci o novém 
roce a o skautingu s chutí, abychom vše již rozjeli 
naplno. Nadílka svůj účel splnila. A teď vzhůru 
do nového roku 1970!“

Dříve však, než se konala tato vánoční nadíl-
ka, dohodli se skauti pod vedením bratrů Ryšky 
a Nevřivy na založení družiny Racků v rámci 
II. oddílu. Psal se 10. prosinec 1969 a v zázna-
mu dále stojí, že „zaplál oheň divuplný v naší 
vlasti krásné, přísaháme, že naší vinou nikdy 
neuhasne“. Vedle jmenovaných vedoucích byli 
přítomni na schůzce družiny rádce Petr Špalek, 
šestník Jaroslav Špalek, pokladník Milan Večeřa, 
podšestník Jan Horák, praporčík Zdeněk Vávra, 
podrádce Karel Rýznar, Ladislav Gelkopf a Fran-
tišek Ženatý. Všichni se dohodli, že pokřik pro-
zatím zůstane stejný jako doposud a že schůzky 
budou uskutečňovány každou středu mezi 16. a 
17. hodinou, přičemž budou rodiče informováni 
o chování svého dítěte. Zbytek ustavující schůz-
ky vyplnilo skládání zápalek do krabičky na čas a 
zpívání jednotlivých členů družiny.

Druhá schůzka, 17. prosince 1969, pro špat-
né počasí venku, se konala v klubovně ve zna-
mení vázání námořních uzlů, přičemž se hrála 
hra „svíčka“. Tentokrát přišli další noví zájemci 
o členství u Racků – Josef Rýznar, František 
Rýznar, Stanislav Slavík, Josef Jáchymek, Radek 
a Přemek Ingrové, Pavel Dvořan a Václav Miku-
lík. Tito se chtěli ale setkávat v jiném dni, problém 
nastal v tom, že je prozatím neměl kdo vést.

Následující schůzku Racků vyplnilo opět vázá-
ní uzlů, četba z knihy Rájem i peklem autora 
Otakara Batličky a seznámení se s jednotlivými 
částmi junáckého kroje. Nakonec si členové dru-
žiny zahráli oblíbenou hru Kožená tvář, o níž se 
více ze zápisu dovídáme: „Jen málokdo se dovede 

Ze skautských zápisků I ovládat tak, aby se ani neusmál, když se ostatní 
kolem něj smějí na celé kolo. Naše hra je soutěží 
v ovládání tváře. Zkoušený si sedne do čela stolu 
a má tu po celou jednu minutu vydržet zcela 
vážný, zatímco ostatní kolem něj mu vyprávějí 
vtipy, všelijak se pitvoří atd. Zkoušený nesmí mít 
přitom zavřené oči, ani si nesmí zacpávat uši.“

I další schůzky se převážně odehrávaly ve zna-
mení her v klubovně. Venku ležela spousta sněhu 
a uvnitř se dobře povídalo a četlo třeba z časopi-

su Junák či z nezapomenutelných knih Jaroslava 
Foglara, A. V. Friče a F. A. Elstnera. Ze zápisu 
se dovídáme, že tuto schůzku neustále různými 
způsoby narušoval Jaroslav Špalek, a to zhasí-
náním světla atd. Proto byl upozorněn, že „může 
být potrestán i tím, že nepůjde na chystanou 
družinovou vycházku“. Vedoucí bratr Nevřiva 
seznámil dále přítomné s obsahem „krabičky 
poslední záchrany“ (KPZ), která by neměla chy-
bět k kapse žádného účastníka výletu a tábora. 
Pak popsal několik druhů ohnišť a hochy naučil 
dračí smyčku. Na tomto místě se vedle vzpome-
nutých členů Racků objevují další jména – Hynek 
Kamrla, Šárka Nevřivová a Jiří Špalek.

Několik členů II. oddílu mělo již zakoupené 
stejnokroje, ve kterých se ukazovali nejenom 
na veřejných akcích, ale třeba i na společných 
výletech do přírody. Pro zajímavost nahlédně-
me do objednacího listu junácké výstroje, která 
(bez jakýchkoliv umělých příměsí) patřila, stej-
ně jako vojenská, k nejkvalitnějším. Například 
plstěný klobouk stál 78 Kčs, košile 39 Kčs, 

trenýrky 13 – 16 Kčs, opasek 19 Kčs a pracovní 
kalhoty 30 Kčs. Ke klobouku náležela i kovo-
vá skautská lilie, objednávaná u organizace 
Junák Náchod, I. oddílu táty Dvořáčka. Místo 
vyřízené objednávky však přišla koncem ledna 
1970 bohužel jen omluva následujícího znění: 
„Bratři! Obdrželi jsme Vaši objednávku na hli-
níkovou skautskou lilii. Bohužel však z vážných 
materiálových důvodů nemůžeme Vaši objed-
návku vyřídit. Nezlobte se na nás, ale skutečně 
nejsme schopni Vašemu přání vyhovět.“

Ve stejném čase dostali buchlovičtí skauti od 
Místního národního výboru novou klubovnu. 
Nejvíce práce při úpravách prostory provedli 
bratři Lukeštík (zednické práce), Nevřiva (vyma-
lování), který si prý chtěl do klubovny vzít i 
postel, aby mohl pracovat i po nocích. „Klubov-
nu máme teď opravdu pěknou,“ píše kronikář, 
„ale stále ještě máme co dělat. Drhnout podlahu, 
natírat, obkládat stěny dřevem. Vždyť klubovna 
je společenskou místností a druhým domovem 
junáků. Družina Racků si již provedla výzdobu 
nové nástěnky. Bude se nám tu dobře hrát i pra-
covat. Tak tedy práci v nové klubovně - zdar!“  
 (pokračování)

 Bořek Žižlavský
 Foto: archiv Milana Nevřivy

Bratři Nevřiva a Ryška při sběru papíru. Šárka Nevřivová pomáhá při sběru.

Josef Vaculík přinesl pytel sběru.

U zrodu Junáka stáli mj. zleva:
František Ryška, P. Alois Honek, Jiří Tomešek, 
Cyril Tomešek, Cyril Lukeštík a Karel Mitáš.
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 Dnes vám nabízíme pohled do části Masarykovy ulice, ve které se hodně změnilo. První fotografie pochá-
zí ze šedesátých let 20. století. Ta druhá je současná.  Foto: František Tomešek, Martin Žižlavský

Ani o zážitky z hmyzí říše jsme nebyli ochu-
zeni. Většina setkání s nimi se váže k naší staré 
hrušce na zahrádce a jejímu nejbližšímu okolí. 

Před pěti roky se u nás objevilo neobvyklé 
množství brouků roháčů (jejich souboje byly 
popsány i v Buchlovickém zpravodaji č. 7-8 
v roce 2001). V letošním roce přišli na svět jejich 
potomci a v ničem si nezadali se svými rodiči (z 
larev se roháči líhnou vždy po 4-5 letech).

Pořádali zásnubní lety v blízkém okolí, syti-
li se vytékající mízou na hrušce a vzájemně 
bojovali o potravu. Přál bych si setkat se s je-
jich potomky zase za 5 let. Ta vytékající míza 
ze silné větve byla místem schůzek i jiných 
živočichů, kteří toužili dobře se nasytit. Vedle 
roháčů tam přilétali sršni (1-3 jedinci – více 
se jich tam nevešlo) a občas se jich dotkli a 
znervózňovali je. Sršeň obecný (správný tvar 
je i sršeň obecná) je hmyz blanokřídlý  z pří-
buzenstva vos. V Buchlovicích je každý z nás 
zná a obává se jejich žihadel, která pro alergiky 
znamenají nebezpečí ohrožení zdraví. Nejsou-li 
ohrožováni či rušeni, na člověka neútočí. Staví 
si hnízda v dutinách stromů, méně často v zemi, 
ale z vlastní zkušenosti vím, že si u nás postavili 
hnízdo v neomítnuté cihlové zdi. Jejich kolonie 
čítala asi 40-50 jedinců. Jednou jsme seděli pod 
naší hruškou ve stínu s kamarádem z Helštýna 
a řešili velice „závažné“ ekonomické, politické 
a jiné problémy. Něco nás v rozhovoru přeruši-
lo. Kousíček od nás spadli z hrušky na zem dva 
do sebe zaklínění sršni a pustili se do souboje 
– podle nás na život a na smrt. Pozorovali jsme 
asi čtvrt hodiny, jak jeden napadal druhého, 
zakusoval se do svého protivníka. Chvilkami 
to vypadalo tak, že ten silnější a obratnější už 
svého soka zcela porazil, ale bylo to jen zdání. 
Boj vzplál s ještě větší intenzitou, rozuzlení se 
nekonalo. Naše přítomnost jim naprosto neva-
dila, ignorovali nás, byli jako smyslů zbavení. 
V závěru bitvy se stalo něco neočekávaného, co 
nám vyrazilo dech. Nebyl to souboj na život a na 
smrt, ale milostná předehra samečka a samičky. 
Jakmile sameček zasunul svůj sršní proutek 

do samiččina těla, oba znehybněli a po chvíli 
sameček odletěl, samička ještě pár chvil po 
pohlavním aktu odpočívala na zemi. Počínala se 
první fáze nového sršního života. Samečci před 
zimou hynou, samičky přezimují a na jaře pak 
krmí své larvy rozžvýkanou potravou, zejména 
hmyzem. 

Na totéž místo mezi roháče a babočky přiléta-
ly babočky jilmové. Vrátily se k nám na zahradu 
po 36 letech. Sály mízu, často byly vyrušovány 
spolusajícími „hodaři“, poodlétly nedaleko, po 
chvilce se vracely. Jejich let je rychlý, třepotavý, 
vznášivý. Krásné zbarvení křídel potěší každého 
milovníka přírody. 

Vzpomínám si, že před několika lety během 
jednoho roku nebyl v celé České republice 
téměř žádný výskyt babočky kopřivové, jindy 
velmi hojné na zahradách, polích i jinde, kde 
rostou kopřivy. Postupně se znovu objevily a 
loňský výskyt byl neobyčejně bohatý. V někte-
rých dnech jich na našich ciniích byly až dvě 
desítky. Na kopřivách kolem potoka se živily 
stovky jejich černých housenek. Před kuklením 
se rozlézaly kolem potoka i zahradě a hledaly 
místo, kde se přemění v kukly. Tato babočka má 
během roku 3 generace a ta poslední přezimuje 
ve stadiu motýla. Loňské léto se protáhlo až do 
listopadu. Babočky po dočasném ochlazení byly 
už „zazimované“. Následující dny je zmátly a 
ještě ve druhé části listopadu vylétly do sluncem 
ozářené zahrady a slunily se. Něco podobného 
známe u stromů (kvetou), ptáků (odlet do tep-
lých krajin se opožďuje).

V roce 2006 se v Chrastích na zahradě pana 
V. Bečáka objevil párek největšího evropského 
motýla – martináče hrušňového. V Buchlovicích 
jsme se sním v minulosti setkávali pouze jednot-
livě a ne každý rok. Zdá se, že jeho výskyt u nás 
bude pokračovat i proto, že jeho housenka, která 
vydává vrzavý zvuk, má u nás dostatek potravy. 
Živí se listím ovocných stromů, často i ořeším. 

 

 (pokračování příště)         

 Milan Janovský

Ohlédnutí za přírodou uplynulého roku 
v Buchlovicích - 2. část
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Dopřejme mozku to, co potřebuje,
abychom od něj mohli brát rozum

Při nedávné návštěvě naší stálé dopisovatelky ing. Zdenky Maršálkové mě přišel přivítat pejsek, který 
mně něco připomínal ...  (foto: Bořek Žižlavský)

A jedním dechem dodejme, že vynikající rozum! Už nyní totiž můžeme směle prohlásit, že: „Lidský 
mozek je ten nejgeniálnější počítač v naší sluneční soustavě, protože i ten svými buňkami stvořil.“ Při-
tom zdaleka nevyčerpal hranice svých možností. Řečeno ústy noblesních vědeckých kapacit, má totiž 
neomezenou kapacitu. Což je pro ilustraci totéž, jako bychom mu přiřkli termín nekonečno.

Na sto miliard buněk, soustředěných ve zhruba půldruhakilogramové živé hmotě dokáže hotové 
zázraky. Řídí nejen lidská těla a ovládá je pocity, ale především organizuje jejich myšlení, kterému pak 
vdechuje tvar, koncepci a využitelnost nových technologií, pronikajících nejen DO, ale už i ZA hranice 
našeho světa.  Ale kde se ta inteligence vzala? Jak a čím dochází díky ní ke zrodu stále nových a nových 
aplikací, ohromujících vše živé na této planetě? Co je to vůbec za hmotu, sídlící v lidských hlavách?  
Skutečně jsou její možnosti neohraničitelné?  Vždyť stačí tak málo – nešťastná nehoda, zmáčknutá 
spoušť, nedostatek kyslíku – a genialita se rázem změní v houbovitou změť neživé hmoty. A co nemo-
ci? Objevují se stále nové, ani nevíme odkud, jsou neznámé a stále nebezpečnější. Existuje proti nim 
dostatečná obrana? Prognostická otázka. Když už je lidský mozek tak chytrý, tak proč se nesoustředí 
především na svoji nezranitelnost, popřípadě nezničitelnost?  A co vůbec mozek SÁM O SOBĚ VÍ?  
Moci se ho tak zeptat?  

Zkusit se prý má v životě všechno. Ale vymyslete vějíř otázek, aby byly přijatelné k představení 
GENIALITY? No…? A jsme v koncích, že.  Moment, co říkávají staří moudří lidé? No přece: „Pojďme 
na to zdravým, selským rozumem.“  Pak už je důležitý jenom první krok.

Pane Veličenstvo Mozek, kdybyste nám 
chtěl něco o sobě sdělit,  co by to asi  bylo? 

„Možná budete překvapeni, ale lépe než polo-
žením otázky jste náš vzájemný rozhovor ani 
začat nemohli. Hned Vám také řeknu, proč. Asi 
si o Mně všeobecně myslíte, že se v životě  bez Mé 
pomoci nemůžete obejít. Možná. Ale Já pro Vás 
nejsem jenom pomocník, Já jsem především Váš 
přítel. Velmi dobrý přítel. Což je pro Vás určitě 
skvělá zpráva, pokud ji doplníte vědomím, že 
přátelské vztahy se mají nejen udržovat, ale také 
posilovat. A k tomu potřebuji Vaši spolupráci. 
Už to, že jste začali otázkou, je pro Mne výborná 
věc. Potřebuji totiž Vaši zvědavost. Stále se Mne 
na něco ptejte. Tím se   udržuji v kondici. Čím 
budu Vašimi otázkami zaměstnanější, tím budu 
aktivnější. A nejen Vaše zvídavost Mi prospívá. 
Také Mne informujte o všem novém, co se kde 
odehraje. Máte k tomu ve Vašem okolí spoustu 
pomocníků v podobě sdělovacích prostředků. 
Rozhodující je samozřejmě i okruh Vašich osob-
ních zájmů, které vyhledávané zdroje podstatně 
rozšiřují. Takže to je úkol zase pro Vás. Budeme-
-li v neustálém kontaktu, vyděláme na tom! A je 
úplně jedno, která strana více. Důležitá je totiž 

naše stálá komunikace. Nikdy na tuto zásadu  
nezapomínejte!“

Bezva. Pokud jsme tedy přátelé, můžete 
nám alespoň naznačit,  jak to tam v té Vaší 
továrně na Moudro funguje? Jestli to samo-
zřejmě není výrobní tajemství.

Tajemství to není, ale Moje odpověď už tak 
snadná nebude. Aby datová silnice od Vás sem ke 
Mně fungovala, musí být každá Moje mozková 
buňka v neustálém spojení s deseti až dvaceti 
tisíci dalšími buňkami. Dokážete si to vůbec Vy 
lidé představit? Asi moc ne, že. Ta spojení nejsou 
nahodilá, protože je propojují dráhy, které Vaši 
vědci nazvali synapsemi. Oni také ví, že tyto 
synapse se vytvářejí už v ranném věku každé-
ho člověka. Právě v tomto období je důležité, 
aby zhruba dvouleté dítě kolejnice těchto spojů 
co nejvíce množilo, větvilo a zhutňovalo. Takto 
vytvořené spoje totiž zůstávají rozvrstvené v jeho 
hlavě po celý život a je už jen a jen na každém 
jedinci, jak je udržuje v provozu, posiluje a dodá-
vá jim potřebné palivo. S postupným dospívá-
ním se totiž nabízí celá řada rozmanitých mož-
ností, jak vybudované spoje aktivovat. Studiem, 
zkušenostmi v zaměstnání, zájmem o koníčky, 

sportem, hudbou cestováním, prostě poznává-
ním všeho nového, co život nabízí. Možností je 
opravdu spousta. Tam u Vás se tomu říká - být 
otevřený světu.

Okrajově jste se zmínil o sportu. Ten také 
souvisí s Vaší, tedy Mozkovou aktivitou?          

Ovšem, a Já jakékoliv pohybové složky dokon-
ce  velmi vítám. Mnoho studií Vašich vědců pro-
kazuje, že právě při pohybu těla je Mozek - a 
tedy Já - nejvýkonnější. Skvěle se cítím zejména 
tehdy, když člověk frekvenčně plave nebo jede 
sportovním tempem na kole. A třeba při rychlé 
chůzi se dokonce nabízí hned několik možností 
ke kombinaci Mé zátěže. Jdete a souběžně se 
můžete učit slovíčka nějaké cizí řeči. Nebo hlasitě 
pojmenováváte přírodní úkazy v blízkém okolí, 
popřípadě komentujete pohyb zvířátek a ptáků. 
Takto kombinovaná zátěž je pro Mne velice účin-
ná, i když ji ve skutečnosti považuji za rekreační. 
Jsem perfektně prokrvený a okysličený, navíc 
přijímám spoustu podnětů. Skvělá kondiční prů-
prava.

Co strava? Má Mozek nějaké specifické 
chutě nebo výživové potřeby?   

Víte že ano? Stejně jako Vašemu tělu i Mně 
velice prospívá vyvážená strava, s množstvím 

ovoce a zeleniny. Velice si cením také aminoky-
selin obsažených v rybím a kuřecím mase. Vyni-
kající potravou jsou pro mne také zeleninové 
saláty. Pochopitelně je tu i doplňková strava, 
za kterou děkuji Vašim výzkumníkům, vědcům 
a lékařům. K Mým nejblíbenějším přípravkům 
patří v tomto směru především ginkobiloba a 
lecitin. Existují však i další granulové přípravky, 
nabízené v dostatečném  výběru ve Vašich lékár-
nách. Ale pozor, nepohrdnu ani vyloupanými 
jadérky z vlašských ořechů, sójou a navečer také 
stopečkou červeného vínka s antioxydanty na 
dně. Zato nesnáším žádný tvrdý alkohol, to je 
proMé buňky jistá smrt!

Pomalu je čas na loučení. Alespoň pro dne-
šek. Takže se rozejdeme jako dobří přátelé?

Budu velmi rád. A nezapomeňte, že velmi 
důležité je přátelství se mnou nejen navazovat a 
uchovávat, ale také posilovat, utužovat a upev-
ňovat. Ostatně je to Vaše lidské rčení, které tvrdí, 
že   – vše funkční je také živé.

Ale také opačně!! V každém případě Vám 
co nejsrdečněji děkujeme za rozhovor a 
těšíme se zase někdy  s Vámi nashledanou.                                                                                        

 Otázky kladl  Miroslav Raška
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Dnešní putování započneme na železnič-
ní zastávce ve vesnici Březina, odkud se vydáme 
asfaltkou, vedoucí pod dálnicí E 14, mířící na Libe-
rec, do obce Olšina, nad kterou se tyčí majestát-
ní skalní stěna Drábských světniček a nad nimi 
sopečná hora Mužský. Stoupání do kopce začíná 
již před Olšinou a máme na vybranou, kudy se do 
skal vydáme. Buď přes zmíněnou obec, nebo kolem 
samoty Kurovodice, v níž je umístěna psychiatric-
ká léčebna. Po krátkém, ale usilovném stoupání 

přicházíme na hřebenovou cestu a po ní se dáme 
nejprve nalevo, kde nás po půli kilometru vítá hotel 
a restaurace Na Krásné vyhlídce. Zde můžeme 
posedět a pokochat se výhledem na údolí Jizery a 
rybník Žabakor, vybudovaný na posledním úseku 
toku říčky Žehrovky. Odtud se tyčí necelý jeden 
kilometr vzdálený vrchol kopce Mužský. 

Od Krásné vyhlídky můžeme dále po červené 
značce, až na konci skalního hřebenu narazíme 
na pozůstatky skalního hradu Stará hrada. Tyto 
záseky a zbytky do skály tesaných podvalí lze díky 
keramickému materiálu zařadit na přelom 13. a 
14. století. Písemné prameny o tomto strážním 
místě mlčí. Hrad zanikl pravděpodobně požá-
rem, jak dokládá množství popela, nalezeného při 
archeologických výzkumech. Ze Staré hrady vede 
do údolí železné schodiště, umístěné ve skalní prů-
rvě, kudy vedla přístupová cesta již ve středověku. 
Ze Staré hrady se naskýtá nejkrásnější výhled na 
stěnu Příhrazských skal. Ty tvoří jeden z méně 
navštěvovaných celků Českého ráje. 

Nyní se vrátíme zpět po červené značce a ta 
nás přivede ke skalnímu hradu Drábské světničky. 
V jejich okolí, a také na vedlejším skalním suku 
Klamorně, se již v pravěku rozprostíralo sídliště 
mnoha kultur, dnes nazývané Hrada. Poprvé se na 
tomto místě usídlili první zemědělci (5000 let př. 
letopočtem) a po nich lidé kultury popelnicových 
polí, pravděpodobně z rodu Venetů. Jejich hradiště 
obsadili při své expanzi do Čech Keltové a patrně 
jej zpustošili. V 8. až 10. století našeho letopočtu se 
v rozvalinách hradiska usadili Slované. Samotné 
Drábské světničky na posledních skalních věžích, 
vybíhajících nad hlubokou propast údolí Jizery, 
byly osídleny ve 13. století a tehdy zde vznikl skalní 
hrad, který tvořilo sedm skalních bloků, odděle-
ných od sebe hlubokými průrvami. Budovy hradu, 
pokud nebyly vytesány celé, nebo alespoň z části do 
pískovce, byly dřevěné. Ve 14. století nebylo toto 
sídlo snad intenzívně využíváno a svého krátké-

Putování Českým rájem X
Oblastí skalních hradů

ho obnovení se dočkalo až na sklonku husitských 
válek. Brzy po husitských bouřích hrad zanikl. 

Drábské světničky dnes obsahují zhruba třicet 
tesaných místností, mezi nimi vyniká kaple s vyte-
sanou oltářní menzou na třech stupních, sakristie, 
vrátnice a podivná čtverhranná místnost, přístupná 
otvorem ve svém stropě. Dřívější vstup do hradu po 
dřevěném mostě přes propast hlídala velká dřevěná 
věž, rozpoznatelná dnes podle mohutných draží a 

záseků ve skalním podloží. Drábské světničky byly 
po obvodu obehnány roubenou hradbou. Na závěr 
povídání o tomto výjimečném místě se musím zmí-
nit o překrásném a vskutku jedinečném výhledu, 
poznamenaném nevzhlednou a hlučnou dálnicí, 
táhnoucí se přímo pod kopcem. 

Vydáme-li se odtud na další cestu, mineme ska-
lisko nazývané Klamorna. Dnešní poškozenou 
skalní světničku s okénkem vytvořili patrně lidé ve 
středověku, na sklonku 13. století, kdy zde stávala 
malá dřevěná pozorovatelna, strážní hrádek, ale 
samotnou skálu osídlili již Keltové, od nichž se tu 
dochovalo podvalí roubené chalupy. Od Klamorny 
sestoupíme poněkud níže, k samotě Bunclava, 
kudy se vydáme lesem a brzy na to se ocitneme 
mezi skalami, tvořícími předhradí dalšího skalní-
ho hradu, nesoucího jméno Valečov. 

Hrad byl založen na počátku 14. století rodem 
Valečovských. Za husitských válek byl majetkem 
bratří Bernarda a Bartoše z Valečova. Právě jim 
je adresován známý list Jana Žižky, psaný vlastní 
rukou slavného válečníka. V roce 1439 hrad vyho-
řel a byl zase obnoven. V roce 1622 byl zabaven 
pánům Kapounům ze Svojkova a poté zpustl. Až 
do prvních let 20. století sloužily světničky hradu a 
předhradí za obydlí chudiny. Celý komplex hradu 

je natolik složitý, že jej popíši jen náznakově. 
Valečov měl velmi rozsáhlé předhradí s dodnes 

zachovaným množstvím tesaných objektů, které 
snad sloužily jako zimoviště husitských vojsk. 
Samotná kamenná budova hradu stojí na osamo-
ceném skalním suku, který je provrtán tesanými 
prostorami doslova jako ementál. Najdeme zde 
chodby, spojovací schodiště, sály, vězení (ve kte-
rém byly nalezeny dokonce i okovy) a tajemné skle-
py, z nichž některé byly donedávna ještě zasypány 
pískem. V jednom ze sklepení archeologové vyko-
pali střepy keramického džbánu s nápisem Maria, 
jenž se vyráběl za husitských válek údajně v jižních 
Čechách na Táborsku. Mezi další významné nále-
zy se řadí i renesanční železné, růžicemi zdobené 
ručně kované dveře, natřené původně červenou 
barvou. V dochovaném hradním inventáři z 16. 
století je zmínka o jakýchsi železných červených 
dveřích, umístěných v hradním sklepě. 

Hradní palác před požárem byl z části dřevěný, 

až při obnově hradu byl vybudován znovu, tento-
krát z kamene. Patro v dnes zachovalém kamenném 
paláci bylo vybaveno prevétem, který lze zařadit jako 
mezistupeň mezi záchody arkýřovité a šachtovité 
s šachtovým přístavkem. Další patro obsahovalo 
rozlehlý sál a nad ním stěny mohly ještě nést dřevěné 
podstřeší. Hradní palác byl v 16. století rozdělen na 
dvě části, z nichž každá měla samostatný vchod. 

Z Valečova naše cesta vede do Mnichova Hra-
diště, kam se dostaneme buď přes vesnici Boseň a 
pak po okresní silnici až do města, nebo přes malou 
vísku Zásadka a dál opuštěnými loukami kolem 
dvora Přestavlky, pod dálnicí a okolo velkých han-
gárů na okraji města, sloužících jako skladiště. 

 Text a foto: Martin Žižlavský

Z Drábských světiček k Jizeře.

Pohled na Příkazské skály.

Na Staré hradě.

Dominantní palác Valečova.
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VZPOMÍNKA NA VÁNOČNÍ PROGRAMY 
FOLKLORNÍHO STUDIA

Při netradičně pojatém vánočním koncertu „Z Nazareta do Betléma“, který proběhl 23. prosince na 
zámku, ožil nejen zámecký sklep, ale i zámecká zahrada. Josef s Marií a jejich oslíkem provedli diváky 
třemi venkovními zastaveními. Fotografie je ze scény „Žádání o nocleh“, která byla představena na
horním nádvoří.

Jen pojďte, pojďte, dobří chudí! 
Ten jas, co ze spánku vás budí a 
ukazuje k Betlému, ta hudba, která 
zas a zase tajemně nocí rozlévá 
se, vše platí králi našemu...“ roz-
lélo se do nočního ticha zámecké 
zahrady průvodní slovo Vladimí-
ra Doskočila při návratu zástupů 
zpět do zámku. Zmiňovanou hudbu 
zajistil hrou na loutnu koncertní 
mistr Ondřej Jalůvka. A pak už se 
celý průvod mohl poklonit Josefovi 
s Marií (František Zapletal a Bar-
bora Sonntagová) a hlavně jejich 
právě narozenému Ježíškovi...

“Pastýři nespěte, ej pastýři nespěte“ zpívá v úvodu pořadu anděl s doprovodem „andělské muziky“... 

„Já Michal bača nesu ze salaša dvě kůžičky by zahřály tvé nožičky...“ Milým oživením byla i „Děcka 
z Buchlovic“, která se účastnila kostelního koledování „Gloria, gloria“ jako hosté.
 (foto: Iva Tymrová)
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Ludra a vařbuchta
     V poslední části o nadávkách uzavíráme jednu jazykovou kapitolu naší slovní zásoby. 

Vyhnuli jsme se nejhrubším nadávkám vulgárního charakteru z oblasti lidské anatomie. Uvedli 
jsme pouze malou část výrazů, se kterými jsme se setkávali nebo setkáváme. Je jich daleko víc, 
přibývají, ale také putují do „nadávkových“ hrobů. Co nám přinese budoucnost? Budou ta slova 
ostřejší, vulgárnější nebo se dočkáme milých překvapení? Za jedno takové můžeme z mluvnic-
kého hlediska považovat výraz z filmu V. Chytilové Kurvahošigutntag s B. Polívkou v hlavní roli 
– „ Ty hovne! „. Podstatné jméno středního rodu se změnilo na rod mužský, jenom si nedovedu 
ten výraz v mužském rodě vytvořit. Dejme se proto do rozboru těch, která se už u nás zabydlela a 
možná ještě nějaký čas vydrží.

LUDRA – ze staročeského ludař = ten kdo 
loudí, klame, nedbalec. Ze slova ludařit = 
loudit, lajdačit apod. Z německého Luder = 
mrcha, zdechlina. Současná ludra je hanlivé 
označení pro muže i ženy, od kterých nemů-
žeme nic dobrého čekat, spíše nás podrazí, 
okradou, ublíží.

KULÉR – původně z francouzského couleur 
= barva, barevná čepička německých studen-
tů. V Buchlovicích tak nadáváme vychytralé-
mu, „vyčuranému“ člověku. Svým obsahem se 
nadávka přibližuje výrazům potměšil, vykuk, 
fijón, filuta, fiškus, „chytrák“, kujón.

HOLOMEK – ze starého přídavného jména 
holomý, holemý = velký. Staročesky holo-
mek byl neženatý mladík, později služebník, 
sluha, pacholek (bez hanlivého obsahu), katův 
pomocník (pochop). Dnes pouze jako nadávka 
= pacholek, darebák, lotr, mizera , ničema, 
syčák a jistě bychom našli i další hanlivé, odsu-
zující  výrazy. Znám jednoho holomka, který 
nemá s holomky vůbec nic společného. Je to 
naopak milý, pracovitý a úpřimný člověk. 

DĚVKA – má spoustu souznačných oslove-
ní – kněžka lásky, poběhlice, nevěstka, lehká, 
prodejná. povětrná žena, harapanna, coura, 
čubka, šlapka, žena z E – 55, k….a. To posled-
ní nevyřčené by se nemělo používat, proto-
že dnes se jeho obsah poněkud mění. Dříve 
mělo význam – cizoložnice ( v ženském rodě) 
a kurevník ( v mužském rodě). Za tu nadávku 
/ v obou rodech) je dnes považován člověk, 
který se v jednání dopouští podlosti, jež nemá 

se slušným chováním nic společného. Podvádí, 
je schopen  zradit, ublížit, není na něj spo-
lehnutí. Původně znamenalo toto slovo něco 
méně neslušného. V latině znamená zakřivení, 
ohnutí, klikatost, křivost, např. zatáčku. Ve 
Španělsku mají dopravní značku s nápisem 
curva peligrosa = nebezpečná zatáčka.

V praslovanštině snad pochází ze slova 
koroptva, koroptvička, možná i kuřička. 
V Buchlovicích se dodnes říká místo korop-
tev kurotfja. Jinde se místně říkalo kurvič-
ka malým holčičkám a dívkám. Tedy kdysi 
vůbec neznamenalo to, co pod tímto slovem  
chápeme. Přisprostlý význam dnešní nadáv-
ky se ztrácí úplně, užijeme-li toto slovov 1. 
pádě čísla  jednotného v situaci, když se nám 
něco nedaří, něco pokazíme (ve sportu např. 
spálíme střeleckou šanci). Napadá mne, že 
toto slovo , které vyslovíme ve vysokém stup-
ni emocí, je podobné oslovení – Vole. Je 
chápáno zcela neutrálně, už nenese v sobě 
hlupáka. Dokladem neutrálnosti slova k…a 
je jeho použití v písních J.Nohavici – Mili-
onář a Ladovská zima. V těchto vypjatých 
situacích se někteří lidé dovedou povědomě 
„poručit“ a místo onoho slova řeknou jiné, 
které se sním shoduje jen v jeho první části. 
Např. kur-ník, kur-otfja, kur-ec (s dodáním 
palec), kur-ňa apod.

ČVAŇHARA – má původ v lidové mluvě, 
zejména jako nadávka. Čvaňhy = tlachy, 
čvaňha = tlachal, žvanil.

Čvaňhat =tlachat a čvaňhara = tlachal, neši-
ka. Slovo stejného základu čvaňhák= nejlev-
nější, tudíž horší doutník.

LUNT – má dva významy. Je to doutnák 
(knot) a hadr. Z toho prvního se tak označu-
je člověk až příliš hubený. Z toho druhého 
v množ. č. = šaty, „hadry“. Nářečně člověk 
v hadrech = dareba, lump, poberta. Tento 
druhý význam má daleko odsuzující význam 
než ten první. 

VAŘBUCHTA – složené slovo. Nám Mora-
vákům je význam obou slov jasný. Naše buchty 
jsou pečené, nikoli vařené. Ale v jihočeském 
nářečí slovo buchta mělo i jiný význam, byl to 
kynutý knedlík a ty se vaří v páře (u nás jsou to 
pěry). Přeneseně vařbuchta = usedlý, naduca-
ný, obtloustlý, málo se pohybující, pohodlný 
člověk. Má i význam jak dobráka, tak někdy i 

hlupáka. Výraz buchta, dnes už zapomenutý, 
je rána do zad ( ze slovesa bouchat). Nedá mi 
to, abych nepřipomněl ještě jeden výraz, který 
má k pravým buchtám velice blízko. Když při-
jížděly naše děti na návštěvu k babičce, jejich 
kroky vedly nejdříve do „staré kuchyně“, kam 
babička „ schovala“ své kulinářské výrobky 
(buchty a jiné pečené dobroty). Teprve potom 
se šly přivítat s babičkou. Na dotaz rodičů, 
kde byly, odvětily: „V buchtárně“. Dodnes i 
naši vnuci chodí kontrolovat stav věcí v naší 
buchtárně. Ale to nemá nic společného s na-
dávkami, kterými jsme se v našem Zpravodaji 
setkávali.

 Milan Janovský

Kameny do šrotovníků v mlýnské drtiče tesali naši buchlovičtí předkové v blízkosti městečka. Jeden z 
nedotesaných velkých kusů leží v obvodu kopce Proštípená.  (foto: bž)

Sháníme starou nevyužívanou pohovku bez opěradel délky cca 1,5 m za cenu kolem 200 Kč. 
KONTAKT: Divadelní společnost J. K. Tyla; tel.: 603 765 729 (Jiří Kutálek), 731 475 825 
(Lubomír Černoch).

Sháníme pohovku
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J. W. Goethe a víno
Jak tak občas navštěvujeme mladá vína, která 

ve sklepích pomalu dozrávají do dospělosti, 
nemluvíme jen o nich. I když jsou vína důležitá, 
lidé jsou přece jen důležitější! A tak občas hle-
dáme i mezi nimi ty, kteří stojí už na podstavcích 
jako vzory. Jedním z těch, kteří si jistě zaslouží 
naši pozornost, je Johann Wolfgang Goethe.

Ten se, podle vyprávění jeho matky, narodil 
„nejevě známek života.“ Položili jej tedy „do pán-
vice s vínem“,  zahřívali jej až zaznělo babiččino 
radostné: „Radová, on žije!“ Tak byl tedy J. W. 
Goetha zachráněn vínem pro světovou literaturu!

- Goetheho prvotina, latinská promluva, 
napsaná asi v sedmi letech, začíná slovy: „Licet-
ne tecum ire in cellam vinarium? ... quod vina 
roplenda sint, cuius rei nationen veram habere 
cuperem“, práce svědčí o odborných znalostech 
v nakládání s vínem.

- V Pamětech píše: „ Po rozmanitém ovoci 
letním a podzimním jsme se však nejvíce těšívali 
na veselé vinobraní. Inu, vždyť jest nepochybno, 
že jako víno dává krajům, kde roste a se pije, 
povahu volnější, taktéž tyhle vinobraní dni šíří 
neuvěřitelné veselí.“

- Podle původního dopisu si Goethe pro lázeň-
ský pobyt v Karlových Varech roku 1982 objednal 
svinobrodského vědro, což je asi 60 litrů, počítal 
tedy přes léčbu s denní spotřebou asi 2 litrů.

Každé směšování vína Goethe odmítal. Dne 
7. října 1827 hostil malíře Zahna a vida, jak host 
nalévá do svého vína vody, projevil: „Kde jste se 
naučil tomu nemravu? Do darů nádherných révy 
špatnou mi lijete vodu?“

- V Goetheho korespondenci s jeho ženou se 
stále mluví o víně. Hlavní jeho domácí zásadou 
bylo: Po penězích si víno zajisté nejspíše zaslouží, 
abychom ho byli pamětlivi!“

- Jako každý znalecký piják měl i Goethe nej-
větší požitek v jistém střídání druhů, nikdy nepil 
dlouho jeden druh, shledával, že zdraví prospívá 
jen víno, které mu dobře chutná. Od něj pochází 
také výrok: „Od té doby, co mi to lehké červené 
víno nechutná, ani mi nesvědčí!“

Podle svědka, který byl přítomen Goethově 
smrti, zněla jeho poslední slova: „Snad jsi 
mi nedala cukru do vína? A tak víno a práce 

kolem vína provázely velkého básníka celým 
životem a vínu je třeba děkovat za mnohé 
z jeho  překrásné tvorby.

Já píval a pil a teď dvojnásob rád!
Vždyť víno nás vznáší až pán jsme a řád –
a odpoutává z řetězu slova.
By, nehleďte, zbývá-li na zítřek lok –
neb mizí-li ze sudu nejstarší mok –
už stárnou nám vínka zas nová!

 

P

řipravil: Miloslav Hrdý

Mohu si udělat radost
Mohu si udělat
z čeho chci - r a d o s t,

pohlížím na obraz (je mnoho takových),
přivoním ke květinám 
a některou vezmu domů,
poslechnu potůček poskakující z hor
a umyji si v něm nohy a ruce a oči,
pohladím koníka i chlupáče na zápraží,
zazpívám píseň v kruhu přátel,
najdu krásný hřib a raději víc,
polaskám se s milou,
upiji vína z archívu,
prošlapu bosý prašnou cestu,
najdu nový recept na cosi dobrého,
přes kaleidoskop se podívám do slunka,
napíši si pár řádek pro své blízké,
ukousnu si jablka 
a třešně jím přímo ze stromu,
posbírám kytičku lesních jahod,
potěším se pohledem na batolata v pískovišti,
promítnu si na sítnici panorama,
a do srdce vyryji Buchlov s Barborkou,
poznám z nepoznaného …

Mohu si udělat
kdy chci - r a d o s t.
A také si ji 
hned udělám!

Vstávám!
 Miloslav Hrdý

Zajímavé zimní fotografie Buchlovic a Buchlova pořídil z letadla Michal Orlita.
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